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Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 
2017-ci il 17 noyabr tarixli 500 nömrəli Qərarı ilə 
təsdiq edilmiş “Azərbaycan Respublikasının xarici 
iqtisadi fəaliyyətin mal nomenklaturası, idxal 
gömrük rüsumlarının dərəcələri və ixrac gömrük 
rüsumlarının dərəcələri”ndə dəyişiklik edilməsi 
barədə

Azərbaycan Respublikası Konstitusiyasının 119-
cu maddəsinin səkkizinci abzasını rəhbər tutaraq, 
Azərbaycan Respublikasının Nazirlər Kabineti 
qərara alır:

Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 
2017-ci il 17 noyabr tarixli 500 nömrəli Qərarı 
(Azərbaycan Respublikasının Qanunvericilik Top-
lusu, 2017, № 11, maddə 2164; 2018, № 3, maddə 
586, № 9, maddə 1904, № 10, maddə 2169, № 11, 
maddə 2427; 2019, № 1, maddə 148, № 2, maddə 
332, № 4, maddələr 747, 748, 759, № 5, maddə 939, 
№ 7, maddələr 1314, 1323, № 8, maddə 1473, № 
12, maddələr 2047, 2055, 2061; 2020, № 1, maddə 
84, № 2, maddələr 185, 195, 219, № 3, maddələr 
345, 375, № 4, maddə 488, № 8, maddə 1130, № 
10, maddə 1267; Azərbaycan Respublikası Nazirlər 
Kabinetinin 2021-ci il 21 yanvar tarixli 11 nömrəli 
Qərarı) ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan Respublikası-
nın xarici iqtisadi fəaliyyətin mal nomenklaturası, id-
xal gömrük rüsumlarının dərəcələri və ixrac gömrük 

rüsumlarının dərəcələri”ndə aşağıdakı dəyişikliklər 
edilsin:

1. 1001 11 000 0, 1001 19 000 0, 1001 91 100 
0, 1001 91 200 0, 1001 91 900 0 və 1001 99 000 0 
alt yarımmövqelərinə aid sətirlərin “Tarif dərəcəsi 
(gömrük dəyərinə görə %-lə və ya ölçü vahidinə 
görə ABŞ dolları ilə)” sütununda “0” rəqəmi “0 
(2021-ci il 1 may tarixinədək 1000 kq – 200 ABŞ 
dolları*)” sözləri ilə əvəz edilsin.

2. 1101 00 110 0, 1101 00 150 0 və 1101 00 900 
0 alt yarımmövqelərinə aid sətirlərin “Tarif dərəcəsi 
(gömrük dəyərinə görə %-lə və ya ölçü vahidinə 
görə ABŞ dolları ilə)” sütununda “15” rəqəmləri “15 
(2021-ci il 1 may tarixinədək 1000 kq – 200 ABŞ 
dolları*)” sözləri ilə əvəz edilsin.

3. “QRUP 10”un və “QRUP 11”in 
cədvəllərindən sonra hər iki halda aşağıdakı 
məzmunda “Qeyd” əlavə edilsin:

“Qeyd.
Bu mal qrupuna daxil olan alt yarımmövqelərin 

4-cü sütununda qeyd edilmiş ulduz işarəsi ixrac 
gömrük rüsumlarının dərəcələrini göstərir.”.

4. Bu Qərar 2021-ci il mayın 1-dək qüvvədədir.

Əli ƏSƏDOV 
Azərbaycan Respublikasının Baş naziri

Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin Qərarı
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Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 
2017-ci il 17 noyabr tarixli 500 nömrəli Qərarı ilə 
təsdiq edilmiş “Azərbaycan Respublikasının xarici 
iqtisadi fəaliyyətin mal nomenklaturası, idxal 
gömrük rüsumlarının dərəcələri və ixrac gömrük 
rüsumlarının dərəcələri”ndə dəyişiklik edilməsi 
barədə

Azərbaycan Respublikası Konstitusiyasının 119-
cu maddəsinin səkkizinci abzasını rəhbər tutaraq, 
Azərbaycan Respublikasının Nazirlər Kabineti 
qərara alır:

Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 
2017-ci il 17 noyabr tarixli 500 nömrəli Qərarı 
(Azərbaycan Respublikasının Qanunvericilik Top-
lusu, 2017, № 11, maddə 2164; 2018, № 3, maddə 
586, № 9, maddə 1904, № 10, maddə 2169, № 11, 
maddə 2427; 2019, № 1, maddə 148, № 2, maddə 
332, № 4, maddələr 747, 748, 759, № 5, maddə 939, 
№ 7, maddələr 1314, 1323, № 8, maddə 1473, № 
12, maddələr 2047, 2055, 2061; 2020, № 1, maddə 
84, № 2, maddələr 185, 195, 219, № 3, maddələr 
345, 375, № 4, maddə 488, № 8, maddə 1130, № 
10, maddə 1267; Azərbaycan Respublikası Nazirlər 
Kabinetinin 2021-ci il 21 yanvar tarixli 11 nömrəli 
Qərarı) ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan Respublikası-
nın xarici iqtisadi fəaliyyətin mal nomenklaturası, id-
xal gömrük rüsumlarının dərəcələri və ixrac gömrük 

rüsumlarının dərəcələri”ndə aşağıdakı dəyişikliklər 
edilsin:

1. 1001 11 000 0, 1001 19 000 0, 1001 91 100 
0, 1001 91 200 0, 1001 91 900 0 və 1001 99 000 0 
alt yarımmövqelərinə aid sətirlərin “Tarif dərəcəsi 
(gömrük dəyərinə görə %-lə və ya ölçü vahidinə 
görə ABŞ dolları ilə)” sütununda “0” rəqəmi “0 
(2021-ci il 1 may tarixinədək 1000 kq – 200 ABŞ 
dolları*)” sözləri ilə əvəz edilsin.

2. 1101 00 110 0, 1101 00 150 0 və 1101 00 900 
0 alt yarımmövqelərinə aid sətirlərin “Tarif dərəcəsi 
(gömrük dəyərinə görə %-lə və ya ölçü vahidinə 
görə ABŞ dolları ilə)” sütununda “15” rəqəmləri “15 
(2021-ci il 1 may tarixinədək 1000 kq – 200 ABŞ 
dolları*)” sözləri ilə əvəz edilsin.

3. “QRUP 10”un və “QRUP 11”in 
cədvəllərindən sonra hər iki halda aşağıdakı 
məzmunda “Qeyd” əlavə edilsin:

“Qeyd.
Bu mal qrupuna daxil olan alt yarımmövqelərin 

4-cü sütununda qeyd edilmiş ulduz işarəsi ixrac 
gömrük rüsumlarının dərəcələrini göstərir.”.

4. Bu Qərar 2021-ci il mayın 1-dək qüvvədədir.

Əli ƏSƏDOV 
Azərbaycan Respublikasının Baş naziri

Xarici işlər naziri Ceyhun Bayramov və 
Rusiyanın xarici işlər naziri Sergey Lavrov arasında  
telefon danışığı olmuşdur 

 �  Fevralın 17-də Azərbaycan 
Respublikasının xarici işlər naziri Ceyhun 
Bayramov və Rusiya Federa siyasının 
xarici işlər naziri Sergey Lavrov arasında 
telefon danışığı olub.

Azərbaycan Xarici İşlər Nazirliyinin Mətbuat 
xidməti idarəsindən verilən məlumatda bildirilir 
ki, tərəflər bölgədə mövcud olan cari vəziyyəti, 
o cümlədən  10 noyabr 2020-ci il, 11 yanvar 
2021-ci il tarixli üçtərəfli bəyanatların icrası ilə 
bağlı məsələləri müzakirə ediblər.

Söhbət zamanı, həmçinin qarşılıqlı 
 maraq doğuran digər məsələlər ətrafında fikir 
mübadiləsi aparılıb.

“Xalq qəzeti”

Böyük Zəfərdən Böyük Qayıdışa doğru
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Aeroportun inşasının baş podratçısı 
olan “AzVirt” şirkətinin məlumatına 
görə, hazırda ərazidə minalardan 
təmizlənmə işləri gedir. Bu, yekunlaşan-
dan sonra tikinti prosesinin sürətlənəcəyi 
gözlənilir. Qarşıdan gələn yaz aylarında 
işin fasiləsiz, gecəli-gündüzlü aparılacağı 
nəzərdə tutulur.

Füzuli rayonunda Beynəlxalq Hava 
Limanının təməli bu il yanvarın 14-də 
Prezident İlham Əliyev və birinci xanım 
Mehriban Əliyeva tərəfindən qoyulub. 
Təməlqoyma zamanı dövlət başçısı 
sözügedən hava limanının əhəmiyyətini 
vurğulayaraq deyib: “Bu, azad edilmiş 
bölgələrimizin inkişafı üçün çox önəmli 
bir layihədir. Füzuli Beynəlxalq Hava 
Limanı bu il istifadəyə verilməlidir. Hər 
halda uçuş-enmə zolağı bu il istifadəyə 
verilməlidir. Hava limanının binası isə 
ola bilər bu il, ola bilər gələn il istifadəyə 
veriləcək. Bu hava limanının əsas 
məqsədi xarici qonaqların Şuşaya gəlişini 
təmin etməkdir. Çünki buradan Şuşaya 
olan məsafə o qədər də böyük deyil. 
Nəzərə alsaq ki, bu gün Füzuli-Şuşa 
dördzolaqlı və bəzi yerlərdə altızolaqlı 
yeni avtomobil yolunun təməli qoyu-
lub, xarici qonaqlar Füzuli Beynəlxalq 
Hava Limanına gələrək, çox rahat və 
qısa müddət ərzində Şuşa şəhərinə gedə 
biləcəklər”.

Uçuş-enmə zolağının uzunluğu 3 min 
metr olacaq bu hava limanı beynəlxalq 
standartlara uyğun infrastrukturla təchiz 
ediləcək. Burada təyyarələrin qəbulu və 
yola salınması, sərnişinlərin rahatlığı 
üçün hər cür şərait yaradılacaq.

Hazırda minalardan təmizlənən 
ərazilərdə uçuş-enmə zolağının özülü-
nün hazırlanması üçün torpaq yatağının 
çıxarılması işləri həyata keçirilir. Uçuş-
enmə zolağının işıq-siqnal sistemləri, 
eləcə də radionaviqasiya və meteoroloji 
avadanlıqlarla təchiz edilməsi üçün xarici 
şirkətlərlə müqavilələr bağlanır.

İşğaldan azad olunmuş ərazilərdə 
beynəlxalq standartlara cavab verəcək 
daha bir aeroportun inşası da nəzərdə 
tutulur. Bunun Kəlbəcər və Laçın ra-
yonlarından birinin ərazisində tikilməsi 
planlaşdırılır. Hazırda hava limanının 
yerini müəyyənləşdirmək üçün araşdır-
malar aparılır. 

Hər iki aeroport Qarabağ zonasında 
genişmiqyaslı bərpa işlərinin aparıl-
masını, yüklərin daşınmasını, turizmin 
inkişafını sürətləndirəcək. 

Başqa bir mühüm tikinti isə Göy-
gölün Toğanalı kəndindən başlayaraq, 
Murovdağ silsiləsini keçməklə Kəlbəcər-
İstisu, Kəlbəcər-Laçın istiqamətində yo-
lun çəkilişidir. Bu istiqamətdə artıq ilkin 
işlərə başlanılıb. Murovdağ silsiləsinə 
qədər ilk 16 kilometrlik hissədə torpaqla-
ma işləri həyata keçirilib.

Hazırda yolun tikintisi 
layihələndirmə mərhələsindədir. Yo-
lun 2-3 hərəkət zolaqlı olması nəzərdə 
tutulur. Enişli-yoxuşlu ərazilərdə 3, digər 
ərazilərdə isə 2 hərəkət zolaqlı olması 
planlaşdırılır. 

Murovdağ çətin relyefə malik 
olduğuna görə, dağ silsiləsi tunellər 
vasitəsilə keçiləcək. Tunellərin uzunlu-
ğu 10-12 kilometr olacaq. Layihə üzrə 
dəqiqləşdirmələr aparılacaq. 

Kəlbəcərə, həmçinin cənub 
istiqamətindən də yolun çəkilməsi 
nəzərdə tutulub. Belə ki, Ermənistan 
sərhədindən – Mincivan magistral 
yolundan Qubadlı-Laçın istiqamətində 
də yolun inşası ikinci texniki dərəcəli 
olacaq. Bununla da həm şimaldan, həm 
də cənubdan Füzuli-Şuşa yolundan əlavə, 
Laçın istiqamətində hərəkət etmək real-
laşacaq. Bu isə gələcəkdə ümumilikdə 
regionun, turizmin, sənayenin inkişafı 
baxımından mühüm önəm daşıyacaq. 

Qarabağın su təsərrüfatı 
komplekslərinin bərpası və inkişafı ilə 
bağlı da Tədbirlər Proqramı hazırlanaraq, 
artıq hökumətə təqdim edilib. 

Proqramın əsas məqsədi uzun illər 
erməni təcavüzünə məruz qalan suva-
rılan torpaqların kənd təsərrüfatında 
istifadəsinə şərait yaratmaqdır. Sonrakı 
mərhələdə isə bu obyektlərin müasir 
səviyyədə yenidən qurulması və inkişafı-
na nail olmaqdır. 

Tədbirlər Proqramının icrası 
nəticəsində Suqovuşan Hidroqovşağının 
və oradan su götürən Tərtərçay ma-
gistral kanalların yenidən qurulması ilə 
işğaldan azad edilən rayonların və ətraf 
bölgələrin əkin sahələrinin suvarma suyu 
ilə təminatı yaxşılaşacaq.

Qarabağda bərpa-quruculuq 
tədbirləri sırasında ekoloji terrorun acı 
nəticələrinin aradan qaldırılması da 
xüsusi yer tutur. Prezident İlham Əliyev, 
birinci xanım Mehriban Əliyeva və 
qızları Leyla Əliyeva tərəfindən Zəngilan 
rayonundakı Bəsitçay Dövlət Təbiət 
Qoruğunun ərazisində çinar ağacları 
əkilməsi, Bəsitçaya balıq buraxılması 
bunun bariz ifadəsidir. 

Xatırladaq ki, düşmən işğal altında 
saxladığı dövrdə digər ərazilərdə olduğu 
kimi, Bəsitçay qoruğunda da ekoloji 
terror törədib. İşğalçı qoruğun meşəlik 
ərazisinin demək olar ki, yarısını məhv 
edib, ağacların kökünü, oduncağını 
yandırıb. Burada illərlə formalaşan təbii 
ekosistemin tarazlığına erməni vandaliz-
mi nəticəsində ciddi zərbə vurulub.

Prezident İlham Əliyev erməni 
vəhşiliyi ilə bağlı deyib: “Bəsitçay 
Dövlət Təbiət Qoruğunda çinar ağacları 
əkdik. Bəsitçay qoruğu 1974-cü ildə 
ulu öndər Heydər Əliyevin tapşırığı ilə 
yaradılmışdır. Burada 100 hektardan 
çox sahədə nadir çinar ağacları dövlət 
tərəfindən qorunurdu. Bu, nadir çinar 
ağacları meşəsi idi. İşğaldan son-
ra mənfur düşmən çinarların böyük 
hissəsini kəsib, doğrayıb, talayıb və yan-
dırıb. Bu, erməni vandalizminin növbəti 
əlamətidir. Bu gün Bəsitçay təbiət qoru-
ğunun bərpasına start verildi.

Biz bu qoruğu bərpa edəcəyik. 
Əlbəttə ki, burada kəsilmiş ağacların 

yaşı təqribən 200-300 ilə bərabər idi. 
Ancaq hər halda öz borcumuzu yerinə 
yetirdik.

Eyni zamanda, Bəsitçaya balıqlar 
da buraxdıq. Bəsitçay da çox gözəl 
çaydır. Ümumiyyətlə, bu bölgə çay-
larla zəngindir. Tərtərçay, Xaçınçay, 
Bəsitçay, Bazarçay, Həkəri çayı və 
digər çaylar bundan sonra Azərbaycan 
xalqına xidmət edəcək. Mənfur düşmən 
işğal dövründə Tərtərçayın da suyunun 
qabağını kəsmişdir və bir neçə rayonu-
muzda yüz min hektardan çox torpaq 
susuz qalmışdır. Bizə qarşı ekoloji terror 
törədilmişdir”.

Doğma yurd-yuvalarından didərgin 
düşən soydaşlarımız bu gün Böyük 
Qayıdışın astanasındadırlar. Dövlətimizin 
başçısı İlham Əliyev işğaldan azad 
edilən rayonlara səfərləri zamanı etdiyi 
çıxışlarda səsləndirdiyi fikirlərdə də bu 
məqam xüsusi yer tutur. Azərbaycan 
Prezidenti vurğuladığı kimi, necə birlik, 
həmrəylik göstərib torpaqlarımızı azad 
etdik, həmin birlik sayəsində də bərpa, 
quruculuq işlərini həyata keçirəcəyik. 
Ərazilərimiz bərpa planına uyğun olaraq 
yenə də əvvəlki vəziyyətinə qayıdacaq, 
torpaqların potensial imkanından istifadə 
edilməklə regional inkişaf proqramlarının 
uğurlu icrası daha da sürətlənəcək, Qara-
bağ cənnət məkana çevriləcək.

Vaqif BAYRAMOV,  
“Xalq qəzeti”

 Vaksin istehsal edən şirkətlər 
tərəfindən yalnız peyvəndin elementlərinə 
qarşı həssaslığı olan, vaksin vurulan 
zaman yüksək bədən hərarəti və ya xroniki 
xəstəliyinin kəskinləşməsi mərhələsində 
olan insanlara vurulması tövsiyə edilmir. 
Ümumdünya Səhiyyə Təşkilatının (ÜST) 
Azərbaycandakı nümayəndəsi Hande Har-
mancı tətbiq edilən vaksinlərin keyfiyyəti 
ilə bağlı bildirib ki, ümumiyyətlə, vaksinlər 
əvvəlcə laboratoriyada sınaqdan keçirilir. 
Sonra kiçik, daha sonra böyük qruplar 
üzərində sınaq aparılır: “Hazırda vaksina-
siyanın tətbiqi dördüncü fazadadır. Çünki 
böyük əhali qrupuna vurulur. “Sinovac” 
şirkətinin son açıqladığı məlumata görə, 
onların məhsulunun təsirlilik dərəcəsi 50 
faizdən çoxdur. ÜST təsirlilik dərəcəsi 50 
faizdən yuxarı olan vaksinləri qənaətbəxş 
kimi qiymətləndirir. Əsl önəmli olan vak-
sinasiyanın yoluxmaya nə dərəcədə təsir 
etməsidir. Azərbaycanda da bu təsiri qısa 
müddətdə görəcəyik”.

 Qeyd edək ki, Azərbaycan peyvənd 
strategiyasını birincilər sırasında hazırla-
yan ölkələrdəndir və elə bunun nəticəsi 
olaraq istehsalçı şirkətlər, inkişaf etmiş 
ölkələr və beynəlxalq təşkilatlarla qurulan 
əlaqələr sayəsində peyvəndi əldə edən ilk 
ölkələr sırasında oldu. Həmin peyvəndlərin 
tətbiqinə inkişaf etmiş istehsalçı şirkətlərin 
öz ölkələrində dekabrın axırları, yanvarın 
əvvəllərində başlanılmışdısa, Azərbaycan 
da onlardan geri qalmayaraq, ötən aydan bu 
prosesə başlayıb və artıq peyvənd proq-
ramının ikinci mərhələsi həyata keçirilir. 
Mütəxəssislər bildirirlər ki, peyvənd 
seçimində ən əsas məsələ onun effektiv-
liyi və təhlükəsizliyidir. Həm də peyvənd 
proqramı yalnız onun vurulmasından ibarət 
deyil. Peyvəndin gətirilməsi, onun düzgün 

idarə olunması, çatdırılması, saxlanıl-
ması və tətbiqi çox vacib və əhəmiyyətli 
məsələlərdir.

 Onu da qeyd etməyə dəyər ki, 
Azərbaycan hələ ötən əsrin 90 –cı 
illərindən peyvənd təqviminə uyğun 
olaraq həyata keçirdiyi immunlaşdırma 
və profilaktika proqramına görə Şərqi 
Avropa və Mərkəzi Asiya regionunda ön 
sıralarda mövqe tutur. Peyvənd proqramı-
nın idarə olunmasına görə Ümumdünya 
Səhiyyə Təşkilatı həmişə Azərbaycanı 
nümunəvi ölkələrdən biri kimi göstərib. 
Yeni növ koronavirusa qarşı ölkəmizdə 
tətbiq edilən Çinin “Sinovac” şirkətinin 
istehsal etdiyi “CoronaVAC” vaksini 
həm səmərəsinə, həm də təhlükəsizliyinə 
görə digər peyvəndlərdən daha üstündür. 
Təsadüfi deyildir ki, həmin peyvənd ilkin 
olaraq təsdiqlənərək qeydə alınıb. Milli 
peyvənd təqvimində yer alan və uşaqlarda 
infeksion xəstəliklərin qarşısını almaq 
üçün tətbiq olunan 11 peyvəndin hamısı 
inaktivdir, yəni orqanizm onların vurulma-
sını normal qəbul edir. İnaktiv o deməkdir 
ki, başqa bir zəiflədilmiş virus koronavi-
rusun əvəzedicisi kimi orqanizmə yeridilir 
və onun inyeksiyası başqa heç bir genetik 
dəyişikliyə səbəb olmur. Yəni, orqanizmə 
daxil edilən zəiflədilmiş virus nəticəsində 
infeksiyaya yoluxma baş verəndə ona qarşı 
anticisimlər əmələ gəlir. Tibb aləmində 
çox məşhur olan “Lanset” jurnalında 

bununla bağlı dərc olunan məqalədə də bir 
daha təsdiq edilir ki, bir neçə dəfə kliniki 
sınaqlardan uğurla keçən həmin peyvəndin 
effektivliyi 90 faizdən çoxdur. Beynəlxalq 
təşkilatların qiymətləndirməsinə görə, 50 
faizdən yuxarı effektivliyi olan peyvəndin 
tətbiq olunması məqbuldur. Bəla orasında-
dır ki, heç də bütün ölkələr həmin peyvəndi 
almaq imkanına malik deyil. Çin istehsalı 
olan “CoronaVAC” vaksini Braziliya, İndo-
neziya və Türkiyədə sınaqlardan keçirilib 
və həmin ölkələr də bu peyvənddən istifadə 
edirlər. Azərbaycanın həyata keçirdiyi 
siyasət nəticəsində ölkəmiz də peyvəndi 
əldə edən ilk ölkələr sırasındadır. Halbu-

ki, elə ölkələr var ki, nəinki indi, bu ilin 
sonuna qədər də peyvənd əldə edib-edə 
bilməyəcəkləri sual altındadır.

 Mütəxəssislər bildirirlər ki, peyvənd 
edilənlərin çox kiçik bir faizində 
anticisimlərin əmələ gəlməməsi müm-
kündür. Lakin peyvənd olunan hər kəs 
bilməlidir ki, onun orqanizmində mütləq 
şəkildə anticisimlər əmələ gəlir və ən pis 
halda infeksiyaya yoluxma baş verdiyi hal-
da, xəstəliyi çox yüngül formada keçirəcək. 
Bu, digər vaksinlərin tətbiqindən qazanılan 
təcrübədir. Əslində, heç bir peyvənddə 100 
faiz effektivlik yoxdur. Müəyyən qisim 
əhalidə anticisimlərin əmələ gəlməməsi 
mümkündür, lakin bu heç də o demək 
deyil ki, peyvənd edilmək onları sığor-
talamır və ya onlarda xəstəliyə qarşı heç 
bir immunitet yoxdur. Peyvənd edilmək 
yoluxduğu təqdirdə hər kəsin xəstəliyi yün-
gül keçirməsi deməkdir. Məsələn, qızılca 
yayıldığı vaxtlarda peyvənd olunan uşaqlar 
qızılcaya yoluxmurdular, yoluxanda da baş-
qa uşaqlar kimi 20 gün, bir ay xəstəlikdən 
əziyyət çəkmirdilər. Halbuki, peyvənd 
edilmədiyi vaxtlarda qızılcadan həyatını 
itirən kifayət qədər uşaq var idi. Çox 
yaxşı haldır ki, həyata keçirilən peyvənd 
proqramı sayəsində indi ölkəmizdə qızılca, 
məxmərək, suçiçəyi, poliomielit və digər 
infeksion xəstəliklərə rast gəlinmir. Tibb 
elmində XX əsrin ən böyük uğuru məhz 

peyvəndin kəşf olunması və tətbiqidir.
 Peyvəndləmədən sonrakı qaydalar 

barədə danışarkən onu deməliyik ki, 
pandemiya dövründəki gigiyenik qaydalar 
eyni şəkildə davam etdirilməlidir. Hətta, 
peyvəndin ilk dozası vurulduqdan sonra 
daha çox məsuliyyətli olmaq tələb olunur. 
Çünki birinci doza vurulandan sonra virus 
infeksiyasına qarşı həssaslıq davam edir, 
28 gündən – ikinci doza vurulandan sonra 
da həmin “üç qızıl qayda” gözlənilməlidr. 
Gigiyenik qaydalara əməl olunması təkcə 
COVID –ə qarşı deyil, digər viruslara 
qarşı da zəruri qorunma və özünümüdafiə 
tədbiridir. Lakin maska taxılması və 

sosial məsafənin gözlənilməsinə immu-
nitetin yüksək olduğu halda da mütləq 
əməl edilməlidr. Peyvənd olunanlar həm 
özlərinin, həm də ətrafdakıların sağlam-
lığı naminə həmin qaydaları gözləməyi 
pandemiyaya qalib gələnə qədər davam 
etdirməlidirlər.

Vaksin vurdurandan sonra təxminən 70 
– 80 faiz halda qorunmuş hesab olunu-
ruq. Ona görə də peyvənd olunsaq belə, 
ən azı ilin sonuna qədər, peyvəndləmə 
prosesi ölkəmizdə və dünyada kütləvi 
şəkil alana qədər qorunma tədbirlərinə 
riayət etməliyik. Çünki əhalinin həssas 
qrupları var. Özümüz yoluxmasaq və ya 
peyvənddən sonra yoluxduqda, xəstəliyi 
çox zəif əlamətlərlə keçirsək belə, 
digərlərinin yoluxmasına, başqalarının 
xəstələnməsinə səbəb ola bilərik.

Zərifə BƏŞİRQIZI,  
“Xalq qəzeti”

Peyvənd olunanlarda virusa qarşı 
mütləq qoruyucu anticisimlər yaranır

Azərbaycanda COVID – 19 xəstəliyi əleyhinə 2021 – 2022 – ci illər üçün 
Vaksinasiya Strategiyasına uyğun olaraq ölkə üzrə peyvəndlənmə prosesi 
mərhələli şəkildə davam edir. İlk olaraq əhalinin risk qrupu – səhiyyə işçiləri, 
polislər, yaşı 65 –dən yuxarı insanların vaksinasiyası aparılıb. Peyvəndləmə 
strategiyasına əsasən fevral ayının 17 –dən etibarən yaşları 50 – 64 arası olan 
şəxslərin COVID – 19 xəstəliyinə qarşı vaksinasiyası başlanıb. Bu barədə 
Səhiyyə Nazirliyi, İcbari Tibbi Sığorta üzrə Dövlət Agentliyi və Tibbi Ərazi 
Bölmələrini İdarəetmə Birliyi birgə məlumat yayıb. Məlumatda həmçinin o 
da bildirilir ki, əhali arasında yayılan, vaksindən sonra mümkün ola biləcək 
baş ağrısı, əzələ ağrısı, qızdırma və s. kimi əlamətlər əks - təsir deyil, əksinə, 
gözlənilən nəticədir və tibbi cəhətdən bədənin vaksinə müsbət reaksiya 
verməsinin göstəricisidir.

Astarada şəhid ruhları əbədi ehtiramla anılır 
 � Azərbaycanın ərazi bütövlüyü 

uğrunda şanlı mübarizədə Astara igidləri 
də fəal iştirak ediblər. Onlardan 124 nəfəri 
müqəddəs şəhidlik zirvəsinə ucalıb. 
44 günlük Vətən müharibəsində isə 41 
astaralı gənc canından keçib. 

Hazırda Astara şəhərində Zəfər Parkı inşa 
edilir. Eyni zamanda Şəhidlər Xiyabanı yenidən 
qurulur. Şəhərin Heydər Əliyev prospektində 
tikilən Zəfər Parkının ərazisi 1400 kvadratmetr-
dir. Artıq burada əsas abidənin tikintisi, ərazinin 
hasara alınması və hörgü işləri başa çatdırı-
lıb, inşaatçılar suvaq işlərini davam etdirirlər. 
Bundan sonra isə üzlük və tamet daşlarının 
düzülməsinə başlanılacaq. Vətən müharibəsinin 
qəhrəmanı – Azərbaycan əsgərinin abidəsi 
parkın mərkəzində ucaldılacaq. Ərazidə 
həmişəyaşıl bəzək kolları və güllər əkiləcək.

Astara şəhərindəki Şəhidlər Xiyabanında isə 
yenidənqurma işləri sürət və keyfiyyətlə davam 
edir. Burada əzəmətli “Ana” heykəli, “Əbədi 
məşəl” abidə-kompleksi inşa olunub, 500 
kvadratmetr ərazidə döşəmənin tamet daşları 
dəyişdirilib, pilləkənlər, divarlar mərmər tava-
larla, yan divarlar isə qranit daşlarla üzlənib. 
Abidənin ətrafındakı mərmər lövhələrdə Birinci 
və İkinci Qarabağ müharibələrində, həmçinin 
tarixi Aprel döyüşlərində canlarını qurban ver-
miş qəhrəman oğulların adları həkk olunacaq. 
Ətrafda Azərbaycan bayraqları dalğalanacaq. 

Hər iki obyektdə işlərin aprel ayında başa 
çatdırılması nəzərdə tutulub.

Əli NƏCƏFXANLI,  
“Xalq qəzeti”nin bölgə müxbiri

Azərbaycan ilə İran arasında əməkdaşlıq münasibətlərinin 
daha da inkişafı üçün böyük potensial mövcuddur

 � Fevralın 17-də Azərbaycan Respublikasının xarici işlər naziri Ceyhun 
Bayramov ölkəmizdə səfərdə olan İran İslam Respublikası İslam Şura Məclisinin Milli 
təhlükəsizlik və xarici siyasət komissiyasının sədri Müctaba Zünnurinin başçılıq etdiyi 
nümayəndə heyəti ilə görüşüb.

Xarici İşlər Nazirliyinin mətbuat xidməti 
idarəsindən AZƏRTAC-a bildiriblər ki, 
nümayəndə heyətini səmimiyyətlə salamlayan 
nazir Ceyhun Bayramov bu səfərin ölkələrimiz 
arasında mövcud olan yüksəksəviyyəli 
münasibətlərin inkişafına töhfə verəcəyini 
bildirib. Nazir ölkələrimiz arasındakı tarixi, 
mədəni, dini bağların ikitərəfli əməkdaşlıq 
münasibətlərinin əsasını təşkil etdiyini vurğula-
yıb. İranın hər zaman Azərbaycanın suverenliyi 
və ərazi bütövlüyünü, sərhədlərinin toxunulmaz-
lığını dəstəklədiyi, xüsusilə də Vətən müharibəsi 
zamanı bütün səviyyələrdə nümayiş etdirdiyi 
dəstəyin Azərbaycan dövləti və xalqı tərəfindən 
yüksək dəyərləndirildiyi qeyd olunub.

Böyük Zəfər münasibətilə Azərbaycan 
dövlətinə və xalqına təbriklərini çatdıran 
Müctaba Zünnuri İranın Azərbaycanın haqq 
mövqeyinə verdiyi dəstəyi və ölkəmizlə həmrəy 

olduğunu vurğulayıb. 
O, müharibədə həyatını itirən şəhidlərin 

yaxınlarına və Azərbaycan xalqına başsağlığı 
verib, yaralılara Allahdan şəfa diləyib.

Görüşdə ikitərəfli əməkdaşlıq 
münasibətlərinin daha da inkişafı üçün 
böyük potensialın olduğu vurğulanıb. Öz 
növbəsində parlamentlərin bu münasibətlərin 
genişləndirilməsinə töhfə verə biləcəyi qeyd 
olunub.

Bölgədə yaranmış yeni vəziyyət və yeni 
imkanlar fövqündə ölkələrimizin bir sıra 
əməkdaşlıq layihələrinin həyata keçirilməsini 
irəli apara biləcəyi bildirilib. Habelə 
ölkələrimizin beynəlxalq müstəvidə əməkdaşlığı 
məmnunluqla qeyd olunub.

Görüşdə tərəflər, həmçinin qarşılıqlı 
maraq doğuran digər məsələlər ətrafında fikir 
mübadiləsi aparıblar.
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